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160 KÖRÜLI PONTSZÁMMAL MÁR KOMOLY SZAKOKRA IS BE LEHETETT JUTNI 

Mérnök informatikusok 
lehetnek 2-es matekkal? 

Sokan kerültek be idén a Szegedi T u -
d o m á n y e g y e t e m m é r n ö k i n f o r m a t i -
kus szakára középiskolából h o z o t t 
2-es m a t e m a t i k a érdemjeggyel is. 
E n n e k az az o k a , h o g y szinte m i n d e n 
j e l e n t k e z ő t felvettek a f e l s ő o k t a t á s -
ba: országosan 97 ezren p r ó b á l k o z -
t a k , k ö z ü l ü k ma 94 e z r e n egyetemi 
v a g y főiskolai h a l l g a t ó k . 

F E K E T E KLÁRA 
A természettudományi és műszaki 
szakokon idén annyi diákot és olyan 
eredménnyel vehettek fel a felsőokta-
tási intézmények, amennyit csak tud-
tak. A maximálisan elérhető 480 pont 
helyett a Szegedi T\idományegyetem 
különböző karain voltak olyan szakok, 
amelyekre be lehetett kerülni 160-nal 
is. A 200 pont alatti teljesítmény már-
pedig azt jelenti, hogy az egyik felvéte-
li tárgyból becsúszhatott egy 2-es is. 

A természettudományi és informati-
kai kar mérnök informatikus - állami-
lag finanszírozott - szakán például ele-
gendő volt 163 pontot összehozni, a fel-
vettek matematikajegyeinek átlaga 
3,31 volt. Olyan informatikushallgató-
kat kezdtek el nagy tömegben képezni, 
akiknek a középiskolai matematikai 
tudása a közepes szintet sem éri el. 

Hogyan lehet 2-es tanulókat egyete-
mi szintű matematikára, fizikára oktat-
ni? Szabó Gábor fizikus, akadémikus, 
egyetemi tanár egy olyan munkabizott-
ság tagja, amelyik országos felmérést 
készít a természettudományi tárgyak 
oktatásával kapcsolatban. Elmondta, 
az az alapvető probléma a középisko-
lákban, hogy a lezajlott modernizáció 
miatt egyre absztraktabb tananyagot 
próbálnak átadni a tankönyvek, olyan 
dolgokat tanítanak, amelyeket a fiata-
lok nem tudnak felfogni. Mivel nem ér-
tik, és csak bemagolják a törvényeket 
és a fogalmakat, megutálják a termé-
szettudományi tárgyakat. 

A következmény: bekerülnek az egye-
temre, és a tanár azt veszi észre, nem 
egy nyelvet beszél a diákjával. Szerinte 
a természettudományi tárgyakban a 
gyerek életkorának megfelelő tananya-
got kell összeállítani, a játékra, a kísérle-
tezésre való képesség kifejlesztésével. 

Az SZTE mérnöki karán élelmi-
szer-mérnöki szakra 173 ponttal vettek 
fel hallgatókat, de agármérnöki szak-
ra költségtérítésesként elegendő volt 
mindössze 166-ot összegyűjteni. Ba-
júszné Kabók Katalin oktatási dékáni 

MOST TÚL ALACSONY PONTSZÁMMAL IS LEHET VALAKIBŐL EGYETEMISTA Fotó: Frank Yvette 

N e m méltó így bejutni 
A jelenlegi m i n i m u m p o n t h a t á r t 1 6 0 - r ó l 2 0 0 - r a szeretnék felemelni - erről S z a b ó 
G á b o r , az SZTE rektora, a Rektori Konferencia társelnöke tájékoztatta l a p u n k a t . 
E l m o n d t a , ez a 160 p o n t o s k ü s z ö b a l a c s o n y a b b , m i n t a régi rendszer szerint 
kiszámolt 72 p o n t v o l t . J e l e n l e g saját h a t á s k ö r ü k b e n u g y a n f e l e m e l h e t n é k 
a p o n t h a t á r t a felsőoktatási i n t é z m é n y e k , de n e m teszik, mivel nincs e l e g e n d ő 
„ m i n ő s é g i " j e l e n t k e z ő - tette h o z z á . S z a b ó G á b o r szerint n e m méltó 2-essel 
bejutni az e g y e t e m r e , mégis országosan egy főiskolányi hallgató ilyen 
e r e d m é n n y e l vált hallgatóvá i d é n . S z e m é l y szerint szeretné elérni , h o g y tegyék 
kötelezővé az e m e l t szintű érettségit a z o k n a k , akik be s z e r e t n é n e k j u t n i a 
felsőoktatásba, l e s z á m í t v a a felsőfokú szakképzésre j e l e n t k e z ő k e t . Természetesen 
e z t lépcsőzetesen v e z e t n é k b e , h o g y a z elsős középiskolások felkészülhessenek 
a z elvárásokra. 

megbízott, főiskolai docens a témával 
kapcsolatban elmondta: a középisko-
lából hozott rossz matematikajegyek 
lehúzzák az összpontszámot. A diá-

kok tudása is alacsony, nemcsak a 
matematikát, fizikát, de a mérnöki 
tárgyakat oktatókat is próbára teszi 
az, hogy eredményt érjenek el. 
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NAGYVONALÚAN 
BÁNUNK A TÉRREL. 

ÉS AZ ÁRRAL IS. v 

C o r o l l a V e r s o F u l l m o o n + 8 0 0 OOO F t á r e l ő n n y e l * 
A tágas Corolla Verso dízel motoros modell jei nemcsak vezetése közben fognak 
gazdaságosan muzsikálni, hanem már megvásárlásuk során is. Hiszen a dízel 
motoros változatokhoz most a Ful lmoon+ csomag árelőnyével együt t összesen 
800 000 Ft kedvezményt ajánlunk. További jelentős kedvezményekre számíthat 
a több i Corolla Verso model l esetében is. 

Nyílt hétvége: november 15-16. 
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S z e g e d • H ó d m e z ő v á s á r h e l y 

*A Corolla Verso Fulimoon-f a Corolla Verso model lek Ful lmoon csomaggal és dízel motorra l felszerelt 
változatának felel meg. Fenti árelőny csak ezen modellváltozatokra és a készlet erejéig érvényes. A képen 
látható autó il lusztráció. Kombinál t üzemanyag-fogyasztás (l/TOOkm): 6,4 - 7,7. COi-klbocsátás (g /km) : 
1 7 0 - 184. Részletek a márkakereskedéseinkben ésa www. toyo ta .hu oldalon. 
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F o l y t a t ó d i k 
a langyos 
oszi ido 
MUNKATÁRSUNKTÓL 
Tovább tart a héten is az évszakhoz 
képest meleg, napos idő, szombatig 
csak minimális csapadék várható 
Csongrdá megyében - tudtuk meg teg-
nap délután a szegedi meteorológiai 
állomás munkatársaitól. 

A tegnapi csúcshőmérséklet 20,5 
fok volt, ami 2,3 fokkal elmarad az 
1928-ban mért legmelegebb szegedi 
november 2-ától. Az országos meleg-
rekord ugyanezen a napon 23,3 fok -
ezt szintén nyolcvan éve regisztrálták, 
Baján. 

A melegebb november eleji idő-
szak a meteorológusok szerint egyéb-
ként nem ritka jelenség hazánkban: a 
statisztikák szerint 5-7 évente van rá 
példa. 

Hétfőtől csütörtökig napközben 
18-20 fokra számíthatunk, az előrejel-
zések szerint péntektől kisebb lehűlés 
érkezik. Szombaton viszont már csak 
10-12 fokra számíthatunk. 

P A N E K S Á N D O R 

Új alapokon 

Eredmények, 
amelyek 

átalapozzák az emberek 
hitét az atyai 
szocializmusról az 
ésszerű piacgazdaságra. 

Vajon okkal lehet-e abban reménykedni, hogy a nemzetközi pénz-
piaci válság ráébresztette a politikát és a választót egyaránt arra, 
hogy milyen helyzetben van az ország? Vajon ebben a helyzetben 
fel lehet-e tenni egyáltalán a fontos kérdéseket? Milyen egyetértés 
és áldozatvállalás szükséges ahhoz, hogy előbb az állam kiadásait, 
majd az adókat csökkenteni lehessen? Milyen politika lesz eléggé 
hiteles ahhoz, hogy az állam szociális kiadásait visszafogja, s elfo-
gadtassa az alacsony életszínvonalon élőkkel, hogy a tőlük elvett 

pénzből a vállalkozásokat kell adó-
csökkentéssel támogatni? Milyen 

• • Eredmények, Úton lehet feloldani azt a bizalmi 
m # amelyek válságot, amelyben másodjára is a 

költségvetési válságért nagy rész-
ben felelős kormányfő mutatja az 
utat? 

Ezeket a kérdéseket egyelőre 
még fontossági sorrendbe tenni is 
nehéz, nemhogy választ adni rá-
juk. Ideális esetben mind a politi-

ka, mind a választók körében olyan szemléletváltozásra lenne 
szükség, amilyenre a rendszerváltozás még egyiket sem kényszerí-
tette rá. A magyar választók nagy része az ország piacgazdasági be-
rendezkedésének jószerivel csak a felszínét látja, és kevéssé hisz 
benne. Ahhoz van szokva, hogy az államtól várja a segítséget, s 
eközben nem érzékeli, hogy az állam, amely már a szocialista 
időkben is a szociális jólét fenntartása miatt adósodott el, nem tud-
ja fedezni ezeket a kiadásokat. Az állam a keresők és főleg a vállal-
kozások adójából tud bevételhez jutni, s éppen ezeket az adókat 
kellene csökkenteni ahhoz, hogy a gazdaság növekedjen és munka-
helyeket teremtsen. 

Az elmúlt választási ciklusok idején a pártok egyre jobban beszo-
rultak az ígéretekre alapozott politikába. A választó számára ez azt 
üzente, hogy a pénz megvan - csak az a kérdés, mire költjük. A 
2002-es „több pénzt az embereknek, több pénzt az önkormányzatok-
nak" választási szlogen, amellyel az MSZP-SZDSZ koalíció nyert, borí-
tékolta a válság mai problémáit. Ráadásul a választók azt tapasztalják, 
hogy a magyar politika eszköztára az osztogatásban és a megszorítás-
ban ki is merül. Tényleges eredmények még nem győzték meg a vá-
lasztókat arról, hogy az állami szociális rendszerek reformja, a juttatá-
sok ésszerűsítése és a gazdaság élénkítése egyidőben mindenki szá-
mára megtérülhet. 

Valójában ez lenne most a feladat, amihez hiteles politika kellene. 
Nem ellenségképek, politikai marketing, igazság- és hazugságbeszé-
dek, hanem eredmények, amelyek átalapozzák az emberek hitét az 
atyai szocializmusról az ésszerű piacgazdaságra. 

SZEGEDEN LEHET A RÉGIÓS EGÉSZSÉGBIZTOSÍTÓ-KÖZPONT 

H á r o m megye 
egészségügyét kezelnék 
J a n u á r t ó l m ű k ö d n e k a k o r m á n y t e r -
vei szerint a régiós egészségbiztosí-
tási p é n z t á r a k , a d é l - a l f ö l d i k ö z p o n t 
v á r h a t ó a n Szegeden lesz. Széles j o g -
k ö r t k a p n a k , t ö b b e k k ö z ö t t ö n á l l ó a n 
d ö n t h e t n e k arról , melyik k ó r h á z z a l 
mire s z e r z ő d n e k . 

MUNKATÁRSUNKTÓL 
Két hónap múlva már új szervezeti 
rendszerben működik az Országos 
Egészségbiztosítási Pénztár (OEP) a 
kormányrendelet-módosítás szerint. 
A 19 megyei egészségbiztosítási 
pénztár helyett 7 regionális szervezet 
áll föl, a megyei pénztárak pedig 
mintegy kirendeltségekként működ-
nének tovább. Arról egyelőre nincs 
hivatalos döntés, hová kerül a 
Bács-Kiskun, Békés és Csongrád me-
gyét összefogó dél-alföldi régió köz-
pontja, de a rendelettervezetben Sze-
ged szerepel székhelyként - mondta 
el Schleining Ibolya, a Csongrád me-
gyei Egészségbiztosítási Pénztár 
(MEP) vezetője. 

Várhatóan néhány új ügyfélszolgá-
lati pont is nyílik a régióban, miköz-
ben az egészségbiztosító jelenlegi 
egységei - Csongrád megyében 
Szentesen, Vásárhelyen és Makón -
is tovább működnek. A cél az, hogy 
a biztosítottak számára minél több 
helyen legyen elérhető az OEP. Eh-
hez a MEP vezetője szerint optimális 
lenne egy kisebb létszámbővítés, de 
a jelenlegi gazdasági helyzetben ez 
bizonytalan. Az ellenőrzési felada-

tok megosztásában is változások 
várhatók a régión belül, hogy haté-
konyabb legyen a működés. Az ügy-
intézésben viszont a biztosítottak 
számára az új rendszer különösebb 
változást nem hoz - hangsúlyozta az 
igazgató. 

Az új régiós egészségbiztosítási 
pénztárak (REP) a tervek szerint jó-
val szélesebb jogosítványokat kap-
nak, mint korábban a megyeiek. Ed-
dig is ellenőrizhették az egészség-
ügyi szolgáltatókat, de ezentúl - bi-

• • Az ügyintézésben 
# # a biztosítottak számára 
az új rendszer különösebb 
változást nem hoz. 
Schleining Ibolya 

zonyos korlátozásokkal - szabadon, 
a minőségi mutatóktól függően 
dönthetnek arról is, melyik kórház-
zal mire szerződjenek. Ez azt jelenti: 
ha a régiós pénztár úgy ítéli meg, 
hogy egyes szakellátásokat a közel-
ben másutt jobban végeznek, mint 
ahol eddig látták el a körzethez tar-
tozókat, akkor a magasabb színvo-
nalat nyújtó szolgáltatóval köthet-
nek szerződést. Ezzel együtt a régiós 
pénztár természetesen átcsoportosít-
ja a feladathoz járó forrást is: annak 
adja a korábbi szolgáltatónak fize-
tett összeget, aki magasabb színvo-
nalon gyógyít. 

a Marad a k ö z p o n t is 
J a n u á r t ó l is m e g m a r a d a z OEP, a z a z az egészségbiztosító k ö z p o n t i h i v a t a l a . Teljes 
jogkörrel rendelkezik a f o r r á s - e l ő i r á n y z a t o k f ö l ö t t , taj s z á m o t ad ki, d ö n t arról , 
h o g y a k ü l ö n b ö z ő g y ó g y s z e r e k , gyógyászati s e g é d e s z k ö z ö k , t e c h n o l ó g i á k 
k a p n a k - e t á m o g a t á s t v a g y s e m . Emellett feladata lesz a k ö z g y ó g y e l l á t o t t a k 
s z á m o n t a r t á s a is. 
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